



IKASTOLAREN HISTORIA

Artxandape Ikastolaren lehenengo urratsak 1967tik datora. Urte horretan, zabaldu zen Eskolurreko adar bat Uribarriko Familia Sakratuaren elizako lokaletan ("La Aneja" izenez ezagutua, Arenalean dagoen San Nicolás de Bari elizaren mepean zegoelako).

Lokal horiek kokatzen ziren gaur egun ikastola dagoen orubean.

Ikastola jaio berri haren eratze eta antolatzea auzoko eta inguruko guraso talde baten ahaleginak bultzaturik eta Familia Sakratuaren parrokiaren abade batzuen laguntzaz gertatu zen.

Lehenengo andereño Miren Gometza izan zen.

"La Anejako" Ikastolan Eskolurreko hiru talde zeuden. Ikastolan amaitu ondoren R. M^a Azkue Ikastolara, Gran Via 39ra, joaten ziren ikasketak jarraitzen. Urte batzuk geroago Lauro Ikastola sortu zen R. M^a Azkue horretatik.

Garai horretan Ikastola aurrera ateratzeko parte hartu zutenen artean, aipatu egin behar da Iñaki Garmendia abadearen laguntasuna, horrek zeukan ilusioa eta etengabe lan egiteko gogoa gogoratuz. Berarekin batera beste pertsona askok parte hartu zuten ikastolaren proiektua aurrera ateratzen.

1969. urtean Aixe Errotako Ikastola zabaldu zen, Ciudad Jardineko La Asunción parrokiako lokaletan. Ikastola honen sortzaileak guraso talde bat, Itziar Uriarte eta Rosa Lopez Irazuegui izan ziren.

Geroago beste andereño batzuk sartu ziren: M^a Carmen Alzola, Puri Ormaechea, Miren Garamendi, M^a Luisa Garatea, M^a Carmen Portuondo, M^a Jesús Elorriaga eta M^a Carmen Agirre.

Esan beharra dago, urte haietan bai gurasoen aldetik eta bai beste pertsona askorengandik, ardura eta lankidetza handia ikusten zela, bai ekonomikoki, bai lokalak utziz eta bideak erraztuz edozein ekintza kulturala edo beste eratakoak antolatzeko.

Giro honen barruan, Bilboko antzokietan ekitaldi desberdinak prestatu ziren, Club Deportivo delakoan pilota jaialdi bat ospatu zen, eta hori guztia Ikastola berreuskalduntzeko bide eta tresna lez sentitzen zuten gizon-emakume batzuei esker.

1972. urtean, Aixe Errotako eskolaurreari ikasgelei jarraipen bat eman nahian, La Anejako lokal zaharretan egokitze lan batzuk egitea pentsatu zen, OHO ikasketak jarraitzeko; baina ideia atzera bota zen, proiektua aurrera ateratzeko diru asko behar zelako.

Aixe Errotan batu ziren bi ikastoletako Eskolaurreak.

1976. urtean, Elizbarrutiaren aldetik eraikuntza berri bat egiteko baimena edukirik, gaur egun Ikastola aurkitzen den tokian, OHOKO lehenengo maila antolatzea erabaki zen, eta ikastola berria egiten zen bitartean, San Adrian parrokiako gelak erabili ziren hango eskolaurrean zeuden haurrekin batera.

San Adriango gelak erabiltzen ziren bitartean, hainbat gestio egin ziren, alde batetik eta bestetik, ilkastola berriaren eraikuntza lanak nolabait aurrera eramateko.

Handik lasterrera, San Adrián Parrokiako gelak txikiak geratzen hasi ziren eta udal lokal batzuk hartu genituen auzoan bertan.

1980. urtean San Adrián auzoko gurasoek kooperatiba bat osotzea erabaki zuten, inguruan zeuden industri lokal batzuk erosteko aukera zutelako la Anejako lanak atzeratzen ari zirelako (gaur egungo Urretxindorra Ikastola).

Gure auzo inguruko gurasoek, ez zioten etsi nahi Ikastola berria eraikitzeko posibilitateari, eta auzoaren inguruan jarraitzeko, Artxandako Oblatas mojekin lokal batzuk alokatzeko konpromezua hartu zuten OHOKO gela batzuk. Argitu ez diren arrazoiengatik moja hauek atzera bota zuten lortutako hitzarmena eta Elizbarrutiari Deustuko erriberan kokatutako San Pablo parrokiko lokalak eskatu egin zitzakion.

Benetan, 1980. urteko uda hura, zereginez beterikoa izan zela, gela horiek txukuntzen eta antolatzen. Klaseak urrian hasi ziren.

Honez gero, 1985.urtean burutzen da ikastolaren erabateko kokapena, Uribarriko auzoan.



HISTORIA DE LA IKASTOLA ARTXANDAPE

El origen de la actual Ikastola, habría que situarlo cuando en 1967 se abrió una línea de Preescolar en los locales de la Iglesia de la Sagrada Familia de Uribarri, (conocida popularmente como “La Aneja” por depender de la iglesia de San Nicolás de Bari en el Arenal de Bilbao). Esos locales estaban situados en el mismo solar que hoy ocupa la Ikastola.

La Ikastola fue iniciativa de un grupo de padres y madres del barrio y zonas colindantes y de algunos sacerdotes de la parroquia de la Sagrada Familia.

La primera profesora fue Miren Gometza.

En la Aneja había tres cursos de preescolar, pasando después los alumnos a la ikastola Resurrección M^a de Azkue, situada en la Gran Vía, 39, y que posteriormente dio lugar a la Ikastola Lauro.

Tanto de esa época como de la posterior, y sin citar los nombres de los que la iniciaron y de los que pudieron colaborar activamente, por evitar el riesgo de mencionar a algunos y olvidarnos de otros, tenemos que recordar como persona ilusionada y comprometida en la idea al sacerdote Iñaki Garmendia.

En el año 1969 se abrió la Ikastola Aixe Errota, en los locales de la parroquia de la Asunción, en Ciudad Jardín, por iniciativa de un grupo de padres, de Itziar Uriarte y Rosa Lopez Irauzegui.

Posteriormente en Aixe Errota fueron incorporándose otras profesoras como M^a Carmen Alzola, Puri Ormaechea, Miren Garamendi, M^a Luisa Garatea, M^a Carmen Portuondo, M^a Jesús Elorriaga y M^a Carmen Agirre.

Un hecho a destacar es el gran espíritu de colaboración de los padres y de otras muchas personas ajena a la Ikastola que colaboraron tanto económicamente como facilitando locales y medios para desarrollar actividades culturales y de financiación.

En aquella época se celebraron diversos festivales en teatros, uno de los cuales fue un festival de pelota en el Club Deportivo, etc. Todo ello fue posible a la colaboración de personas que sentían la Ikastola como un proyecto que contribuía a la recuperación del euskera.

En 1972, con la idea de poder dar continuidad al preescolar de Aixe Errota, se pensó en la posibilidad de hacer unas obras de reforma en los antiguos locales de la Aneja, con el fin de ampliar a EGB; pero se desistió ante la envergadura del proyecto.

En Aixe Errota se juntaron las aulas de preescolar de ambas ikastolas.

En 1976, ya aceptada la posibilidad de hacer una nueva obra en La Aneja, por parte del Obispado, se decidió iniciar 1º de EGB, transitoriamente y mientras se construía el nuevo edificio, en unos locales de la Parroquia de San Adrián, junto con otros alumnos del preescolar allí existente.

Durante la estancia en San Adrián, fueron múltiples las gestiones realizadas a todos los niveles para la ejecución de las obras.

Habiéndose quedado pequeños los locales de la Parroquia de San Adrián, se pasó a ocupar unos locales municipales en el mismo barrio.

En 1980, ante la demora del inicio de las obras en la Aneja, y ante la posibilidad de comprar unos locales industriales en el barrio, los padres de San Adrián decidieron formar una cooperativa en esa zona (la actual Urretxindorra Ikastola).

Por otro lado, el grupo de padres de Uribarri, considerando que no se debía abandonar la idea de construir una Ikastola en su zona, solicitaron a la Diócesis de Bilbao unos locales, concediéndose los situados en la Iglesia de San Pablo de la Ribera de Deusto.

El verano de 1980 fue especialmente activo, tanto en la organización, como en la adecuación de dichos locales, iniciándose la puesta en marcha de la actual Ikastola Artxandape, en octubre de ese mismo año.

En enero de 1985 se efectúa el traslado de la Ikastola, sita en la Ribera de Deusto, y del preescolar Aixe Errota, ubicado en la parroquia de la Asunción, al actual edificio, en la calle Anselma de Salces, 1 bis en Uribarri.